
Jednání Okresní odborné rady pro historii při OSH Svitavy konané 16. 11. a  

17. 11. 2015 v CHH a hotelu Přibyslav 

Přítomni: Ladislav Dvořák, Josef Černý, Vratislav Dittrich, Oldřich Kladivo, Jaroslav Šimon, Dagmar 

Lišková, Ladislav Műller, Rudolf Vágner, Michal Počka, Jan Soural – starosta OSH Svitavy, Jiří Pátek – 

ředitel CHH v Přibyslavi 

Omluveni: Josef Kopecký, Vojtěch Zindulka 

Jednání řídil Ladislav Dvořák – přivítal všechny přítomné a seznámil je s programem. 

1. Informace ze Shromáždění delegátů SDH okresu Svitavy 14. 11. 2015 v Jevíčku 

2. Informace ze Shromáždění starostů 24. 10. 2015 v Přibyslavi 

3. Informace o Mezinárodních rozhovorech 6. – 9. 10. 2015 v Přibyslavi 

4. Záměr sběratelské skupiny vytvořit katalog medailí a odznaků 

5. Dokončení almanachu praporů a charakteristiky SDH 

6. Zmapování staré techniky v okrese Svitavy, připravit katalogový list techniky 

7. Informace z V. sjezdu SH ČMS v Pardubicích 

8. Návrh praporu OSH Svitavy  

9. Případné setkání praporů OSH Svitavy a okolí 

10. Soutěž kronikářů 

11. Rozdělení okrsků jednotlivým členům rady a členům VV OSH Svitavy 

12. VII. propagační jízda SH ČMS 

13. Po večeři diskuze, přátelská beseda, po snídani prohlídka muzea a CHH Přibyslav 

 

V úvodu byly vyřešeny organizační záležitosti a provedena kontrola úkolů z jednání ORH Svitavy ze 

dne 26. 3. 2015.  

Stálým členem ORH OSH Svitavy se stal Jan Soural – starosta okresního sdružení.  

Bod 1 a 2 – K oběma bodům sdělil potřebné informace starosta OSH Svitavy Jan Soural. Shromáždění 

představitelů SDH okresu Svitavy se uskutečnilo 14. listopadu 2015 v Jevíčku. Členové odborné rady 

vyslechli podrobnou zprávu o průběhu tohoto shromáždění. K mnohým bodům byla vedena diskuze, 

mnozí členové ORH se jednání přímo účastnili. Zprávy ze shromáždění budou po 20. listopadu 

uvedeny na webových stránkách OSH Svitavy. Starosta Jan Soural krátce seznámil přítomné s 

„Plánem práce na rok 2016“ v oblasti represe, prevence, mládeže, v oblasti soutěží, ochrany 

obyvatelstva a historie. Následovala informace také k zásahové činnosti JPO obcí a HZS za rok 2014 a 

rok 2015 k 31. říjnu. Následující diskuze se týkala vznikajících menších či větších neshod mezi SDH a 

JPO obcí v některých místech okresu. Měl by být zájem starostů obcí a měst, aby vztah mezi těmito 

subjekty byl co nejlepší. 

Informace Janem Souralem byla sdělena i ke Shromáždění starostů okresních i krajských SH ČMS 24. 

října 2015 v Přibyslavi. Byla zde podrobena velké kritice nově vzniklá tzv. „ Komora velitelů jednotek 

SDH“. Na Shromáždění starostů SH ČMS bylo vydáno prohlášení distancovat se od této vzniklé 

„Komory…“. 



Bod 3 – Ředitel CHH Přibyslav a vedoucí Ústřední ORH a muzejnictví SH ČMS Jiří Pátek nás všechny 

přivítal v Přibyslavi a podal zprávu o 23. mezinárodních rozhovorech na téma „Velké požáry a 

významní  žháři“ , které se konaly 6. – 9. října 2015 v Přibyslavi (jeden den i v Praze).  Tato komise pro 

historii hasičství zastupovala účastníky dvanácti evropských zemí. Celkem 58 autorů přineslo na 

téměř 400 stránkách bohatou paletu příspěvků na dané téma. Jeden den byl věnován exkurzi  ve 

firmě THT Polička a také návštěvě hradu Svojanova. Příští mezinárodní rozhovory  o hasičském hnutí 

v říjnu 2016 budou v Dánsku. Tématem bude „Motorizování hasičských sborů“. 

Bod 4 – Stále trvá záměr sběratelské skupiny vytvořit katalog hasičských medailí a odznaků. Členové 

odborné rady byli požádáni v rámci svých možností být nápomocni. Digitálním promítáním sbírky 

medailí výrobce pana Bohuslava Cermana byl tento bod programu velmi dobře doplněn.  

Bod 5 – Již sedm roků je snaha OSH vytvořit almanach praporů hasičských sborů okresu Svitavy. Ze 16 

okrsků je úkol zcela splněn ve čtyřech – Litomyšl, Staré Město, Čistá a Křenov. Velkým nedostatkem 

je nedokončená stručná charakteristika sborů, někde i obrazová příloha praporů. Znovu vznikl závěr 

dokázat se členy VV OSH dát do pořádku chybějící dokumentaci. Zprávu i diskuzi k tomuto bodu vedl 

Josef Černý.  

Bod 6 – Vedoucí ORH Ladislav Dvořák upozornil na další potřebný úkol, dokázat zmapovat starou 

hasičskou techniku v našem okrese a připravit společný i jednotný katalogový list techniky. Ředitel 

CHH Jiří Pátek doporučil jednat s OSH Žďár nad Sázavou, kde katalogový list již používají.  

Bod 7 – Informaci z V. sjezdu SH ČMS 4. července 2015 v Pardubicích sdělil starosta OSH a delegát 

sjezdu Jan Soural. Připomenul jeho průběh i velkou účast nejvyšších představitelů České republiky na 

sjezdu. Jednání probíhalo v pardubickém domě hudby „Sukova síň“. Vše na sjezdu proběhlo bez 

rušivých momentů, patrná byla velká sledovanost jeho průběhu ze strany delegátů. Členy odborné 

rady seznámil s přidělenými kompetencemi zvolených představitelů SH ČMS. Představitelé našeho 

OSH Jan Soural, Josef Jiruše a vlajkonoši Michal Počka, Miroslav Vacek, Tomáš Hořínek převzali na 

sjezdu pro OSH Svitavy Čestný prapor ústředí.  

Bod 8 – Byl nám předložen návrh praporu OSH Svitavy, který byl schválen při jednání VV OSH Svitavy. 

Na lícní straně je nápis „Dobrovolní hasiči okresu Svitavy, vyobrazení tvaru okresu  jehož vnitřní 

prostor vyplňuje velký znak ČR, po obvodu jsou znaky měst nebo jejich sborů  okresu Svitavy“. Na 

druhé rubové straně jsou dva nápisy „Bohu k oslavě, vlasti k ochraně;  Bližnímu ku pomoci, sobě ku 

cti, mezi nimi je vyobrazení sv. Floriána, po obvodu by byly znaky ostatních obcí  nebo jejich sborů“. 

Po schválení by prapor zhotovila odborná dílna pana Velebného v Ústí nad Orlicí. V diskuzi se mluvilo 

o získání financí na prapor (obce, města, sbory) i o dokonalém zajištění na nikoho nezapomenout. 

Bod 9 – Byl dán návrh uspořádat v příštím roce 2016 setkání praporů sborů našeho OSH Svitavy i 

praporů z okolí. Místem uskutečnění bylo navrženo Telecí (oslavuje 130 let trvání SDH) nebo Bystré. 

Tento bod bude blíže upřesňován. 

Bod 10 – Do soutěže kronikářů SH ČMS v roce 2016 je z okresu Svitavy dvojí zastoupení. V první 

kategorii pan Michal Počka – Hasiči a menšinové sbory. Ve třetí kategorii pan Oldřich Kladivo – 

Fotografické materiály ze života hasičů. 

Bod 11 – Pro splnění úkolů ORH v příštím roce bylo provedeno opětné rozdělení okrsků pro 

jednotlivé členy odborné rady a členy VV OSH Svitavy:  



Okrsek č. 1   Morašice  - Vacek, Dvořák      okrsek č. 2  Dolní Újezd – Dvořák, Kladivo     okrsek č. 3  

Litomyšl – Vacek, Černý     okrsek č. 4  Čistá – Lopaur, Maiwald     okrsek č. 5  Polička – Štaud, Zindulka 

okrsek č. 6  Borová – Peřina, Šimon     okrsek č. 7  Bystré – Mareček, Dittrich     okrsek č. 8   Vítějeves – 

Hořínek, Škaroupka     okrsek č. 9  Březová nad Svitavou – Hořínek, Neudert     okrsek č. 10  Svitavy – 

Šimperský, Šimperská     okrsek č. 11  Staré Město – Vágner     okrsek č. 12  Moravská Třebová – 

Smolík, Zvejška     okrsek č. 13  Křenov – Počka     okrsek č. 14  Městečko Trnávka – Beserle, Bílek     

okrsek č. 15  Chornice – Jadran, Müller     okrsek č. 16  Jevíčko – Bidmon, Műller 

Bod 12 – Podrobněji byla komentována VII. propagační jízda k V. sjezdu SH ČMS z Ostravy do 

Pardubic nazvaná „Ze sjezdu na sjezd“.  Sledovali jsme filmový dokument z této významné jízdy, který 

připravil zkušený kameraman Ladislav Dvořák. Hlavní pozornost jsme zaměřili na průjezd naším 

okresem a celým Pardubickým krajem. Děj nám komentovali přímí účastníci této propagační jízdy Jan 

Soural a Ladislav Dvořák.  

Po večeři následovala diskuze k jednotlivým bodům, potom přátelská beseda spojená s prohlížením 

dovezených historických materiálů (Josef Černý, Oldřich Kladivo, Jaroslav Šimon, Ladislav Dvořák, Jan 

Soural, Michal Počka)  a promítáním filmů. 

Bod 13 - Po snídani, 17.listopadu , následovala zajímavá prohlídka hasičského muzea a centra 

hasičského hnutí. S průvodkyní jsme navštívili všechny prohlídkové sály a byli jsme moc spokojeni. 

Tím byl splněn celý připravený program jednání odborné rady historie. 

Jednání proběhlo v příjemném prostředí hotelu a zámku. Poděkování za velkou vstřícnost patří 

řediteli CHH Jiřímu Pátkovi, našemu vedení OSH Svitavy i řidičům vozidel Janu Souralovi a Jaroslavu 

Šimonovi.  

Celý průběh jednání probíhal v přátelské atmosféře, pracovalo se s velkým zaujetím pro hasičskou 

historii i současnost. 

 

                                                                                                          Zapsal: Dittrich Vratislav 

 

            

 

 


